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Taula de cogestió marítima del Litoral del Baix Empordà – Any 2022 

RESUM DE LA SESSIÓ 

Sessió Consell de persones dinamitzadores 

 

 
 

Data i hora de 
la reunió 

20 de juny de 2022 

Lloc Videoconferència a traves de la plataforma zoom 

Assistents Assisteixen 13 persones, 10 d’elles, dinamitzadores: 
 

• De l’àmbit de les Entitats de la societat civil: Arcadi Morell (Associació Cala 
Margarida) i Gemma Font (Amics de les Illes Formigues). 

 

• De l’àmbit de les administracions públiques: Pilar Vendrell (DG de Polítiques 
Ambientals i Medi Natural) i Josep Maria Dacosta (DG de de Política Marítima i 
Pesca Sostenible) 

 

• De l’àmbit de l’Economia blava:  Llibori Martinez (IFSUA), Olga Recuero (Club 
de Vela Calella), Antoni Campos (DIVE Center Palamós), Pol Fages (Cambra de 
Comerç, Indústria i Navegació de Palamós), Marc Martin (Escola de piragüisme 
de Palamós – KayakPalamós i Mireia Esteve (Grup d’Acció Local Pesquera Costa 
Brava). 
 

Per part de l’organització, participen: 
- Miquel Martí, Secretari de la Taula 
- Xavier Carbonell i Mar Fábregas, assistència tècnica a la Secretaria de la Taula. 

 

Ordre del dia 1. Benvinguda i presentació de la sessió. 
2. Ratificació del Pla d’acció i priorització pel 2022 
3. Organització dels Grups de Treball pel 2022 
4. Noves incorporacions 
5. Programació jornades obertes 
6. Precs i preguntes 

 

 

1. Benvinguda i presentació de la sessió 

Pren paraula el Secretari de la Taula, Miquel Martí per agrair 

l’assistència a tothom, així com el temps que dediquen a aquest 

projecte. Aprofita per recordar els objectius de la Taula i els de la 

sessió i dona pas a Xavier Carbonell, assistència tècnica a la 

Secretaria de la Taula, que explica el funcionament de la sessió. 

Dona’t que hi ha una nova incorporació (la nova gerent del GALP 

Costa Brava), es fa una petita ronda de presentacions i comença 

la sessió. 
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2. Ratificació del Pla d’acció i priorització. 

Mar Fábregas, assistència tècnica a la Secretaria de la Taula, presenta, en primer lloc, les accions que 

a priori es podrien implementar al llarg dels propers 2 anys 

- perquè al darrera hi ha una entitat o una administració que la posarà en marxa, o bé, 

- perquè la pròpia Taula, amb el recolzament de la Fundación Biodiversidad, ha inclòs les accions 

dins l’assistència tècnica. 

Hi ha 22 accions que estarien en aquesta situació i per tant, no cal fer cap priorització. Serien les 

següents: 

- Acció 1. Jornada sobre els Valors del LBE 

- Acció 2. Ampliació de la recollida de geolocalització d’activitats per integrar-les al visor 

d’activitats, conflictes i repercussions 

- Acció 3. Enquesta de percepció als usuaris de nàutica recreativa (capacitat de càrrega) 

- Acció 5. Estudi científic sobre els concursos de pesca subaquàtica 

- Acció 7. Col·laboració amb els processos participatius projecte EmpowerUs 

- Acció 8. Determinació connectivitat de peixos i espècies mòbils entre diferents espais 

- Acció 11. Anàlisi d’alternatives de regulació del fondeig fora de temporada estiuenca. 

- Acció 12. Estudi de seguiment d’embarcacions de nàutica recreativa. 

- Acció 13. Col·laboració en el marc del projecte “Evitem la pesca fantasma” 

- Acció 14. Posada en marxa d’una selecció de mesures del Pla d’Adaptació al Canvi Climàtic al 

Litoral del Baix Empordà. 

- Acció 16. Seguiment marí al LBE 

- Acció 17’. Identificació i caracterització dels centres nàutics que duen a terme activitats en el 

Litoral del Baix Empordà. 

- Acció 17. Elaboració d’un codi de bones pràctiques i distribució per fer-ne difusió 

- Acció 19. Implementació mesures de conservació i recuperació dels ecosistemes dunars 

- Acció 20. Promoció de l’estandarització de la senyalització dels punts d’immersió 

- Acció 21. Elaboració de material informatiu sobre l’Espai Marí LBE per facilitar-lo a les diferents 

activitats formatives (ex. programes ecobriefing). 

- Acció 22. Taula rodona sobre el model turístic 

- Acció 23. Xerrada sobre vigilància al LBE 

- Acció 25. Accions MPA Engage 2022: comunicació, capitalització, exposició virtual, 

esdeveniment final. 

- Acció 26. Sessions de transferència dels avanços del coneixement científic. 

- Acció 28. Secretaria i dinamització de la Taula 

- Acció 29. Informe de sostenibilitat de la Taula 
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Es proposa fer una priorització només sobre les 8 accions que, a priori, no es veu encara la seva 

factibilitat si no hi ha un lideratge clar. Els resultats de la priorització són els següents: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

A partir d’aquí, s’obre un torn d’intervenció de les persones participants: 

- Es demanen aclariments sobre l’acció 11 (Anàlisi d’alternatives de regulació del fondeig forma 

de temporada estiuenca) i sobre l’acció 19 (Implementació de mesures de conservació i 

recuperació dels ecosistemes dunars). En el primer cas, s’explica que es tractaria d’incorporar 

aquest tema en els punts de debat del Grup de Treball sobre els Plans d’Usos i Serveis de 

Temporada. En el cas de l’acció 19, requereix d’una conversa amb el representant de la Diputació 

de Girona i amb els Ajuntaments per veure fins a quin punt veu viable que hi hagi finançament. 

 

- Sobre l’acció 14, Pilar Vendrell detalla a quines mesures fa referència, ja que algunes ja estarien 

incloses dins d’altres accions del pla. Per una banda, la mesura anomenada “1. Reforç de gestió 

de l’espai”, seria un objectiu a assolir amb el recolzament de la Fundación Biodiversidad. És 

l’objectiu general de la proposta, així que no caldria afegir una nova acció, ja que es podria 

considerar que les accions 29 i 30 ja recullen aquest objectiu. La segona mesura “8.Impuls de 

programes de ciència ciutadana”, es tracta d’un objectiu a implementar a nivell global de tota 

Catalunya. Es podria pensar en implementar un pla pilot pel LBE, però s’hauria de treballar una 

mica més. La tercera mesura “12. Estacions oceanogràfiques”, s’explica que aquest any s’ha 

adjudicat un contracte menor i la idea és fer un plurianual. Per últim, la quarta mesura “13. 

Monitoratge d’hàbitats clau” es correspon amb l’acció 16. 

 

- Sobre la nova acció 17’ “Identificació i caracterització dels centres nàutics que duen a terme 

activitats en el LBE”, Marc Martin explica i justifica aquesta iniciativa dels subàmbit Esports del 

mar. L’objectiu final és disposar d’un mapeig de totes les activitats que es fan durant l’estiu i 

identificar els usos. Totes les dades es passaran a Carolina Martí, dinamitzadora de l’àmbit 

científic, per tal que complementi la informació recollida l’any 2021. S’ofereixen a realitzar les 

enquestes amb recursos propis de les dues entitats que formen part del subàmbit (Escola de 

piragüisme de Palamós i Associació d’escoles nàutiques de Catalunya). 
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- Sobre l’acció 18, es confirma que, per part dels pescadors, hi havia un elevat interès en portar a 

terme aquesta acció. En aquest sentit, s’hauria de buscar la manera de recolzar al sector per tal 

que puguin implementar-la. Es parlarà amb la Confraria per tal de coordinar-se amb el Grup 

d’Acció Local Pesquera i veure si hi ha possibilitats de finançament. 

 

- Pol Fages informa que des de la Cambra de comerç s’està fent l’estudi sobre l’impacte a la Costa 

Brava de l’activitat nàutica, liderat per Josep Milà, sota la tutela de les cambres i amb 

metodologia participativa (entrevistes qualitatives). Es compromet a enviar a la Secretaria l’índex 

de l’estudi. També explica que els resultats d’aquest estudi podrien servir per trobar algun 

projecte d’interès pel LBE que tingui cabuda en finançament europeu. Es pot pensar si s’inclou 

una nova acció recollint aquesta iniciativa de la cambra de comerç. 

 

- En relació a l’acció 22 (Taula rodona sobre el model turístic), es confirma que una possible 

ponència a incloure seria la presentació de l’Acord nacional de turisme que es vol aprovar aquest 

any. També es facilita informació inspiradora sobre una jornada sobre turisme al Cap de Creus 

que es  va organitzar  el 30 de maig d’aquest any1. 

 

- Les accions 24 (Visibilització de la Taula) i 27 (Altres tasques de comunicació), encara que no està 

molt clar si es podran implementar, una part es podria incloure dins del contracte de la Fundación 

Biodiversidad. 

 

- Es planteja un dubte general sobre la manera d’implementar les accions a través dels Grups de 

Treball. Les reflexions fetes apareixen en el següent punt. 

 

3. Organització dels Grups de Treball 

S’explica que durant els anys 2020 i 2021, i pels temes específics que així ho requerien, es van crear 4 

grups de treball: 

1) Plans d’Usos i Serveis de Temporada 

2) Concursos de pesca subaquàtica 

3) Comunicació 

4) Seguiment científic 

Es fa un balanç ràpid del seu funcionament, que va ser més intens en el cas d’alguns dels grups però 

en tot cas, va arribar a conclusions. Es fan les següents aportacions i observacions: 

- En relació amb els grups existents, preocupa el pes específic que te cada membre de la Taula a 

l’hora de prendre decisions derivades dels Grups de Treball. 

o Des de la secretaria s’explica que, segons el Reglament, els grups de treball no poden 

prendre decisions, però dins d’aquests grups, s’intenten apropar les diferents mirades i 

 
1 https://www.emporda.info/economia/2022/05/25/jornada-debat-amb-experts-transformacio-
66446895.html 

https://www.emporda.info/economia/2022/05/25/jornada-debat-amb-experts-transformacio-66446895.html
https://www.emporda.info/economia/2022/05/25/jornada-debat-amb-experts-transformacio-66446895.html
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avançar conclusions que, en tot cas, ha de ratificar la Taula. Les dificultats venen a l’hora 

de traslladar les conclusions a les entitats que no estan dins dels grups de treball. 

o Una possible proposta seria que des de la secretaria s’acompanyi una mica més a les 

entitats que estan als GT a fer aquest trasllat d’una forma periòdica, no només al 

finalitzar les conclusions, per tal que pugui haver-hi un feedback previ. Es reconeix que 

ha faltat aquest trasllat bidireccional. 

o Una opció seria penjar tots els documents (encara que siguin provisionals) però només a 

l’espai intern de la Taula (a l’apartat del Consell de Dinamitzadores, al que només poden 

accedir els seus membres). 

o També es considera que si a cada pas s’ha d’informar a la resta de la Taula, potser es 

ralenteix molt el procés. En tot cas, s’hauria de buscar un sistema àgil. 

o Per últim, en relació a aquest trasllat, es considera que si estigués clar el protocol de 

comunicació interna, potser seria l’eina per facilitar aquest trasllat. En el cas del GT de 

concursos de pesca subaquàtica, potser es podria haver fet una consulta prèvia a totes 

les persones dinamitzadores abans de presentar les conclusions. 

 

- També es manifesta una certa inquietud sobre la manera en que es prenen les decisions dins del 

Consell de dinamitzadores i qui té la darrera paraula. 

o Des de la secretaria s’explica que dins del contracte de la Fundación Biodiversidad, s’ha 

de fer un informe de sostenibilitat de la Taula i, entre altres aspectes, s’hauria de fer una 

reflexió sobre el sistema de presa de decisions. Inicialment, es va decidir que fos per 

consens, i des de la Secretari, es considera que seria idoni que continués sent així, però 

si es decideix un altre sistema, s’hauria de portar al debat en el sí de la Taula. 

o En relació al consens, s’obre un petit debat i es manifesten dues postures. Per una banda, 

qui considera que hi ha temes on difícilment s’assolirà un consens i que per tant, s’hauria 

de buscar un altre sistema (votació i majoria), i qui considera que la cogestió hauria de 

servir per apropar mirades i si hi ha temes on no es pot arribar a una conclusió de 

consens, potser s’hauria de deixar que la decisió la prengui l’administració escoltant tots 

els arguments. En tot cas, hauria de quedar molt clar en el reglament. 

 

- Per últim, en relació als Grups de Treball, es comenta que seria bo, de cara als Grups de Treball 

que es constitueixin aquest any, fer una proposta concreta on apareguin les tasques a assolir dins 

del nou pla d’acció. També haurien de quedar clares les fites assolides per cada grup de treball i 

la periodicitat en les reunions, per tal d’organitzar-se les potencials persones integrants dels 

grups de treball. 

 

Des de la Secretaria es pren nota dels diferents arguments per tal de fer una proposta de 

funcionament, objectius i planificació operativa dels Grups de Treball en funció de les accions incloses 

dins del pla d’acció. 
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4. Noves incorporacions 

Des de la secretaria s’explica que en el Consell de Dinamitzadores hi ha hagut algunes baixes: 

- Mercè Masó, per no tenir disponibilitat en temps per poder participar. 

- Francesc Galí, perquè s’ha traslladat a viure fora i ja no és el gerent del GALP Costa Brava. 

- Antoni Albalat, perquè ha deixat de ser el Patró Major de la Confraria de Palamós. 

 

Per una banda, es confirma que Mireia Esteve, actualment Gerent del GALP Costa Brava, passaria a ser 

dinamitzadora de la Taula. També es parlarà amb la Confraria de Pescadors per veure si el dinamitzador 

serà Francesc Benaiges (que ha vingut a les darreres reunions) o si serà una altra persona. 

Es convida a les persones dinamitzadores a fer una prospecció, en el sí dels seus àmbits i subàmbits, 

per veure si hi ha alguna persona més que pugui fer de dinamitzadora, tenint en compte una mirada 

de gènere i d’edat, ja que s’està veient que manca un equilibri de gènere (la majoria de les persones 

dinamitzadores són homes) i que seria interessant incorporar alguna persona que arribi a un públic 

més juvenil. També es demana a que contemplin la possibilitat de convidar a noves entitats que puguin 

estar alineades amb els objectius de la Taula i que actualment no formen part de la Taula. Per 

començar, hi ha entitats (com ara Sos Palafrugell, Som Mar, Club Nàutic Tamariu,...) que han participat 

en el projecte Engage i que no son membres de la Taula. 

 

5. Jornades obertes a tota la Taula 

Dins les accions incloses en el pla, n’hi ha 4 que són obertes a tota la Taula: 

- Acció 1. Jornada sobre els valors del Litoral del Baix Empordà. 

- Acció 22. Taula rodona sobre el model turístic. 

- Acció 23. Xerrada sobre vigilància al LBE. 

- Acció 26. Sessions de transferència dels avanços del coneixement científic. 

La xerrada sobre vigilància s’acaba de realitzar, però la resta, seria bo establir un calendari. S’acorda 

que al Setembre, després de parlar amb l’àmbit científic, es podria organitzar una sessió de 

transferència dels avanços. Al desembre, es podria marcar una data per fer la Jornada sobre els valors 

del LBE, després de parlar amb la Càtedra d’Estudis Marítims. Per últim, la taula rodona sobre model 

turístic es deixaria pel febrer de 2023. 

 

6. Altres temes 

S’obre un espai per si hi ha algun altre aclariment, suggeriment o aportació: 

- Pilar Vendrell, planteja que seria interessant, com a feina retrospectiva, recollir la relació 

d’accions que s’han executat i els seu cost, per poder ser conscients del que s’està invertint en 

la Taula. Dins l’estudi de sostenibilitat que contempla el pla d’acció, es pot fer aquest anàlisi. 



Sessió Consell Persones Dinamitzadores  
20 de juny de 2022 

7 
 

- Arcadi Morell vol saber en quina situació està l’esbós de pla de comunicació que va elaborar 

per presentar-lo al Grup de treball de comunicació. Des de la secretaria s’informa que en 

principi, des de que es va publicar a la plataforma (fa un any), cap membre de la Taula ha fet 

cap suggeriment i que per tant, seria el full de ruta a seguir. No obstant això, tal i com es va 

plantejar al plenari, és urgent que aquest grup de treball es reactivi. 

 

 

Tanca la sessió Miquel Martí, Secretari de la Taula de Cogestió, agraint la participació de tothom en 

aquesta reunió i constata que la secretaria se’n porta molts deures (sobre el sistema de presa de 

decisions per consens i la representativitat, sobre com establir el full de ruta per a que la comunicació 

interna sigui més efectiva o planificar els grups de treball). També fa una reflexió sobre els avantatges 

i les dificultats de ser un ens pioner i insisteix en la cerca d’un equilibri de gènere i d’edat... La mar és 

femenina però els actors que intervenen son, casi sempre, masculins... 

 

20 de juny de 2022 


